
اقشار ضعیف جامعه نیازمند  حمایت 
شرایط نابسامان اقتصادی دامن آسیب های اجتماعی را گرفت

محبوبه اشرفی پیمان/ خانه ملت 
در اوایل دهه هفتاد به واســطه تبلیغات 
گسترده کاهش جمعیت، کاهش جمعیت 
سیرصعودی خود را طی کرد و در دو دهه 
اخیر، جمعیت کشــور به ســمت کاهش 
جمعیت رفت و خانواده های تک فرزند و دو 
فرزندی مرسوم شد، اما در حال حاضر هرم 
سنی ایران به لحاظ کمی و کیفی در مسیر 

حرکت به سالمندی پیش می رود.
 نرخ کاهش جمعیت، مسئولان را به فکر 
واداشــت برای افزایش فرزندآوری دست 
به دامن رســانه های ارتباط جمعی شوند 
و با انتشــار برنامه های تلویزیونی و تهیه 
بنرها و بیلبوردهای تبلیغاتی شــهری تا 
فرهنگ ســازی »چند همسری« سعی بر 
افزایش جمعیت از طریق فرهنگی کنند. 
در این میان به نظر می رسد روش تبلیغی 
و تهییجی دهه هفتادی، مناســب جامعه 
جوان امروز نیست. به رغم تاکید بر افزایش 
فرزندآوری، با پدیده  ازدواج های بدون فرزند 
در سال های پایانی دهه نود روبه رو هستیم. 
پدیده ای که از چندین منظر قابل بررسی و 
تحقیق است، اما در نگاه نخست، شاید بتوان 
تاثیر شرایط نابسامان اقتصادی را بر ظهور 
چنین آســیبی مقدم دانست. مدتی قبل 
معصومه آقاپورعلیشاهی، نماینده شبستر 
درگفت وگویی مطرح کردند»زوج ها رغبتی 

به بچه دار شــدن ندارند و یک مورد خاص 
که دو سال است شــیوع یافته، ذکر شرط 
زوجین برای عدم بچه دار شدن در عقدنامه 
است!« طی گزارشی علی مظفری رئیس 
هیئت مدیره کانون ســردفتران ازدواج و 
طلاق در واکنش به اظهارات این نماینده 
مبنی بر شیوع درج شرط ضمن عقد نکاح 
مبنی بر بچه دار نشدن، گفت: »این اخبار 
کذب است و حتی یک مورد هم وجود ندارد 
که شرط بچه دار نشــدن در شروط ضمن 
عقد در دفترخانه ها ثبت شود. شروط این 
چنینی شــرعا و قانونا باطل است و امکان 

درج در سند ازدواج ندارد.«
معصومــه آقاپورعلیشــاهی نایب رئیس 
فراکســیون زنان مجلس شورای اسلامی 
در مورد بی رغبتی زوجین به فرزندآوری 
به خبرنــگار خانه ملت می گویــد: ازدواج 
به شــرط بچه دار نشــدن یکی از شروط 
ضمنی عقد است که به تازگی بین برخی 
از زوجین باب شده است و نشان می دهد 
زوجین رغبــت و تمایلی بــه فرزندآوری 
ندارنــد و براســاس این شــرط هریک از 
زوجین در زندگی مشترک خواهان فرزند 
باشــند، طرف مقابل می تواند بدون هیچ 

پیش شرطی طلاق بگیرد.
چه حمایتی از اقشار ضعیف 

جامعه کردیم

وی در ادامه تصریح کــرد: در حال حاضر 
خانواده هایی هستند که توانایی تهیه هزینه 
شیر خشــک فرزند خود را نداشته و حتی 
هزینه درمان بیماری فرزند خود را ندارند 
در این میان مسئولان سیاست های افزایش 
جمعیت در قالب بیلبوردهای تبلیغاتی به 
آن ها نشــان می دهند باید این سوال را از 
تک تک مسئولان بپرسیم چه حمایتی از 
اقشــار ضعیف جامعه کرده ایم که انتظار 
افزایش جمعیت در شــرایط نابســامان 

اقتصادی داریم؟!
بایــد قانــون حمایــت از 
فرزندآوری را در کنار قانون 

ازدواج تقویت کنیم
نماینده مردم در مجلس دهم تاکید کرد: 
باید قانون حمایت از فرزندآوری را در کنار 
قانون ازدواج تقویت کنیم، هزینه درمان، 
مسکن، تحصیل تا هزینه فرزندآوری همه 
پیوســته و وابســته یکدیگر پازل شرایط 
ازدواج های عجیب و جدید را در کشــور 
مهیا کرده است و تا زمانی که رشد و توسعه 
اقتصادی محقــق نشــود، نمی توانیم به 
جمعیت مطلوب برسیم و برنامه ریزی  برای 
افزایش جمعیت در حد یک کار ســخت و 

نشدنی است.
سراشــیبی تند جمعیت به 

سمت سالمندی

نماینده مردم شبستر به افزایش جمعیت 
سالمند کشور اشاره کرد و گفت: با تمام این 
اوصاف کشور در سراشیبی تند جمعیت به 
سمت سالمندی در حرکت است و جوان 
شدن ایران نیازمند هزینه اقتصادی است، 
متاسفانه در آینده ای نزدیک با گروهی از 
سالمندان مواجه خواهیم بود که موقعیت 
ازدواج های خود را بنا به دلایلی ازدســت 
داده اند و به سن مجردی قطعی رسیده اند 
علی الخصــوص در بخــش روســتایی و 
شهرســتان ها باید فکر این قشر سالمند 
مجرد باشــیم از طرفی هم باید در حقوق 
بازنشستگی تجدیدنظر دیگری کنیم؛ در 
این میان افســردگی که در جامعه وجود 
دارد قابل کتمان نیست و همه افراد جامعه 
را شامل می شود، معضلی دیگر که در کنار 
ازدواج نکــردن و فرزند نیــاوردن نه تنها 
جوانان را تهدید می کند بلکه ســالمندان 
را هم در جامعه در تیررس هدف قرار داده 

است.
تمام ماجرا مسائل اقتصادی 

نیست
فریــده اولادقبــاد، عضو هیئت رئیســه 
کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس در 
مورد ازدواج به شــرط فرزنددار نشدن به 
خبرگزاری خانه ملت می گوید: محور قضیه 
بحث فرهنگی ماجراســت، خانواده هایی 
که فرزند بیشتر می خواهند دولت موظف 
است کمک کند، اما تمام ماجرا فقط بحث 

اقتصادی نیست.
تهاجم فرهنگی یا مشکلات 

اقتصادی
نماینده مــردم تهران، ری، اسلامشــهر، 
شــمیرانات و پردیس در مجلس در ادامه 
تاکید می کند: با توجه به فرهنگ شرقی که 
ایرانیان دارند ماهیت وجودی ازدواج به زادو 
ولد و ازدیاد نسل ختم می شود؛ این مسئله 
ریشه ای باید مورد بررسی قرار بگیرد چه 
اتفاقی افتاد که جوانان نسبت به این مسئله 
بی اهمیت شده اند و به بقای نسل خود در 
آینده توجه نمی کنند؛ تهاجم فرهنگی یا 

مشکلات اقتصادی؟

رئیس سازمان اورژانس کشور اعلام کرد:

 مسمومیت ۸۵۰ نفر با گاز 
دی اکسید کربن

ایرنا: رئیس ســازمان اورژانس کشور، گفت:  ۸۵۰ 
نفر از اول مهرماه تــا ۲۴ آبان ماه ســال جاری در 
استان های مختلف کشــور دچار مسمومیت با گاز 
دی اکسیدکربن شده اند. پیرحســین کولیوند در 
این خصوص توضیح داد: در مجموع در استان های 
تهران، آذربایجان شــرقی، خراسان رضوی، فارس، 
مازندران و اصفهان ۸۵۰ نفر  با گاز co  مســموم و 
۵۳ نفر فوت شدند.رئیس ســازمان اورژانس کشور 
 co اظهار داشت: بیشــترین آمار مسمومیت با گاز
در اســتان های تهران با ۱۵۶ نفر، آذربایجان شرقی 
با ۸۹ نفر و خراســان رضوی با ۸۸ نفر گزارش شده 
است. بر اســاس اعلام وزارت بهداشت، استفاده از 
آبگرمکن یا بخاری های مســتعمل یا دارای نقص 
فنی و فاقد دودکش یا دارای دودکش بدون عملکرد 
مناسب در منزل بیشترین موارد ابتلا به مسمومیت 
را تشکیل می دهد. همچنین در محیط های سربسته 
مانند اتاق، آپارتمان، قایق و چادر مسافرتی به ویژه 
زمانی که راه های خروج هوا بسته شده باشد، خطر 

مسمومیت با گاز به شدت افزایش می یابد.

سهم صفر درصدی »گردشگری« 
در سهمیه بندی بنزین!

تسنیم: پنج شنبه شب، خبر سهمیه بندی بنزین 
به خبر داغ رســانه های داخلی تبدیل شد چرا که 
این تصمیم بدون اعلام قبلی اجرا شــد و دلیل این 
اقدام هم تا کنون به درســتی اعلام نشده  است، اما 
آنچه انتظار می رفت، آماده کــردن طرحی جامع 
و کامل با در نظــر گرفتن تمام ابعــاد این تصمیم 
بود که یکــی از بخش ها به موضوع گردشــگری و 
تأثیرات سهمیه بندی بر صنعت گردشگری کشور 
باز می گردد.گردشگری داخلی وابستگی شدیدی به 
مسافران داخلی دارد و بخش مهم سفرهای داخلی، 
موضوع حمل و نقل را فرا می گیرد.حمل و نقل هم که 
وابسته به نرخ بنزین است، حال باعث تعجب است که 
سهم گردشگری در سهمیه بندی در نظر گرفته نشده  
است؛ شــاید بهتر بود بعد از سهمیه بندی گزارشی 
جامع از اقدامات دولت در راستای اجرا و جلو گیری 
از تسری تناقضات ناشی از این تصمیم در حوزه های 
مختلف منتشر شود.آنچه که مســلم است قربانی 
شدن گردشگری و اقتصاد توریسم داخلی به دلیل 
سهمیه بندی بنزین است؛ صنعتی که در بسیاری 
از کشورها به عنوان صنعت اول برای گردش مالی 
به حساب می آید و ورشکستگی آن تبعات جبران 

نشدنی به همراه خواهد داشت.

کوتاه از جامعه
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جـامـعـه
Society7 رئیس سازمان پزشکی قانونی: 

یکهزار و ۴۳۸ نفر برای اهدای 
جسد اعلام آمادگی کرده اند

ایرنا: رئیس سازمان پزشــکی قانونی گفت: از 
ابتدای شــروع طرح اهدای جســد از مردادماه 
ســال ۱۳۹۶ تا زمان حاضر، یکهزارو ۴۳۸ نفر 
برای اهدای جسد به مراکز علمی و دانشگاهی، 
اعلام آمادگی کرده اند. عباس مســجدی آرانی 
افزود: اگر چه از دو دهه گذشــته دانشــجویان 
پزشــکی با اســتفاده از نرم افزارهای مختلف 
ساخته شــده حتی گاهی بهتر از تشریح جسد  
به آموزش های خاص در این حوزه دسترســی 
دارند، اما گاهی نیاز در اقدامات عملی تخصصی و 
فوق تخصصی در رشته هایی مانند گوش و حلق 
و بینی نیازمند کار روی جسد است.وی در ادامه 
به دانشگاه های علوم پزشکی توصیه کرد: حتما 
جســد مورد نیاز برای مراکز آموزشی خود را از 
طریق پزشکی قانونی تهیه کنند  تا در آینده دچار 
مشکل نشوند، روال کار به این صورت است که 
دانشگاه ها درخواست های خود را در این زمینه 
به مرکز تحقیقات پزشکی قانونی اعلام می کنند 
و نیازهای آن ها در کمیته ای با رعایت تمام ابعاد 
شرعی و قانونی مورد بررسی قرار می گیرد و در 
صورت تائید،  مجوز انتقال جسد به دانشگاه مورد 
نظر داده می شود. رئیس سازمان پزشکی قانونی 
در مورد تهیه جســد از خارج از کشور گفت: تا 
کنون گزارشــی درباره ورود جســد از خارج از 
کشور نداشتیم و جســدهایی که قرار است به 
مراکز علمی و دانشــگاهی ارسال شــود بعد از 
ثابت کردن و آماده سازی، بسته به مقدار و میزان 
استفاده از جسد توسط مرکز علمی، به مدت دو 
سال یا بیشتر برای استفاده های علمی استفاده 
می شود و بعد از آن جواز دفن صادر خواهد شد 
و حتی محل دفن و اطلاعات مربوط به آن کاملا 

مشخص است.

شهری

قرارداد جدید بیمه تکمیلی بازنشستگان تامین اجتماعی نهایی شداختصاص سهمیه بنزین ویژه سرویس مدارس؛ به زودی
ایسنا : مدیرکل دفتر انجمن اولیا و مربیان وزارت آموزش و پرورش با بیــان اینکه سهمیه بنزین ویژه رانندگان سرویس حمل و نقل 
دانش آموزی اختصاص می یابد، گفت: جزئیات و چگونگی این سهمیه بندی به زودی اعلام می شود. سرویس مدارس قطعا مشمول افزایش 
قیمت نخواهد شد. نورعلی عباسپور درباره تخصیص سهمیه بنزین به رانندگان سرویس مدارس اظهار کرد: امروز صبح تصمیمات اولیه 
در جلسه ای با حضور نمایندگان وزارت کشور، نفت و سازمان برنامه و بودجه اتخاذ و مصوبه اولیه حکایت از اختصاص سهمیه ویژه برای 
سرویس مدارس دارد. وی افزود: اما چگونگی انحراف معیارها و اصلاحاتی که لازم است را با همکاری وزارت کشور و حمل و نقل در دست 
انجام داریم که جزئیات آن به زودی اعلام می شود. عباسپور با بیان اینکه این سهمیه بندی به طور قطع انجام خواهد شد، منتهی مشغول 

کار روی چگونگی انجام آن هستیم، گفت: این سهمیه بندی از زمان آغاز اجرای این طرح در نظر گرفته می شود. 

مهر: رئیس کانون عالی بازنشستگان و مستمری بگیران سازمان تأمین اجتماعی از انعقاد قرارداد جدید بیمه تکمیلی بازنشستگان سازمان 
خبر داد و گفت: در قرار داد جدید سقف تعهدات درمانی ۱۵ درصد افزایش یافت. علی اصغر بیات گفت: قرارداد جدید بیمه تکمیلی پس از 
برگزاری سه بسته در مناقصه و بازگشایی پاکت ها در جلسه کانون عالی بازنشستگان با حضور بازرسان و اعضای اصلی هیئت مدیره کانون 
برگزار شد و در نهایت پس از مذاکرات لازم و با در نظر گرفتن افزایش سطح خدمات بیمه تکمیلی، قرارداد با شرکت بیمه ای آتیه سازان 
حافظ منعقد شد. وی با اشاره به اینکه قرارداد جدید از ۳۰ آبان به مدت یک سال اعتبار دارد، گفت: تا اول آذرماه سال آینده بازنشستگان 
می توانند برای استفاده از خدمات درمانی به مراکز درمانی طرف قرارداد مراجعه و از بسته جدید تکمیل درمان بهره مند شوند. وی گفت 

حق بیمه تکمیل درمان بازنشستگان تأمین اجتماعی از ۳۸ و هزار ۲۰۰ تومان در سال گذشته به ۴۴ هزار تومان افزایش یافته است. 
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